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Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek (INBO)  -  Patrijzenonderzoek

Op vraag van de minister deed het Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek onderzoek 
naar de genetische structuur van de patrijs in Vlaanderen. Het doel van dat onderzoek 
was tweeledig: nagaan of genetische technieken kunnen gebruikt worden om illegale 
uitzettingen op te sporen, en daarnaast de genetische diversiteit en structuur van de 
patrijs in Vlaanderen in kaart brengen.

In het najaar van 2020 en het voorjaar van 2021 werden DNA-stalen verzameld van 495 
in het wild voorkomende patrijzen. Daarnaast werden samples verzameld van 120 in 
gevangenschap gekweekte patrijzen afkomstig uit vijf kwekerijen uit Vlaanderen, 
Nederland en Frankrijk.

De belangrijkste conclusies volgens het INBO naar aanleiding van de resultaten van de 
genetische studie waren de volgende:

- De genetische diversiteit verschilt niet sterk tussen wilde patrijzenpopulaties 
onderling. Dus daarmee vervalt de noodzaak om te diversifiëren door het bijplaatsen, 
het herintroduceren of het transloceren van extra exemplaren.

- In Vlaams-Brabant en Limburg is de genetische structuur van de aanwezige patrijs 
stevig beïnvloed door illegale uitzettingen. In Antwerpen, West-Vlaanderen en Oost-
Vlaanderen nauwelijks of niet, althans in de gebieden waar stalen werden genomen.

- De resultaten geven geen gebiedsdekkend beeld van de huidige toestand met 
betrekking tot uitzettingen, aangezien deelname aan de studie vrijwillig was.

- De onderzoekers raden daarom aan om in de toekomst de opening van de jacht op 
patrijs per wildbeheereenheid (WBE) te verbinden aan een verplichting tot inzamelen 
van DNA van elke gestrekte patrijs. Dat zal de overheid helpen om een meer objectief 
beeld te krijgen van de genetische structuur van de patrijs in Vlaanderen, en om 
illegale uitzettingen op te sporen.

1. Hoe evalueert de minister de resultaten uit het INBO-rapport?

2. Zal de minister ingaan op de verplichting tot inzamelen van DNA van elke gestrekte 
patrijs, zoals aanbevolen door het INBO?
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1. Het is niet aan mij om het onafhankelijk wetenschappelijk onderzoek dat door het 
INBO wordt gevoerd te evalueren. Het INBO is een objectieve wetenschappelijke 
onderzoeksinstelling en de resultaten zijn wat ze zijn. Wel is het mijn taak als 
minister om te bekijken welke gevolgen er mogelijks kunnen en moeten worden 
gekoppeld aan de resultaten uit het rapport. Dit wordt momenteel verder uitgewerkt 
door INBO en ANB.

2. ANB heeft de opdracht gekregen de beleidsaanbevelingen die het INBO in het rapport 
formuleert uit te werken. Verplichte inzameling van DNA-materiaal gebeurt ook al 
voor andere soorten zoals everzwijn. De patrijs heeft geen gunstige staat van 
instandhouding in Vlaanderen, het natuurlijke verspreidingsgebied van de soort wordt 
kleiner en op veel plaatsen komt deze ooit algemene akkervogel al niet meer voor. 
Om te vermijden dat de patrijs effectief uitsterft is het van belang om zoveel mogelijk 
elementen die hiertoe bijdragen en het risico op uitsterven vergroten te elimineren.
Uitgezette patrijzen vormen een risico voor de wilde patrijs omdat ze niet zijn 
aangepast aan leven in het wild waardoor ze zeer lage overlevingskansen hebben. 
Deze negatieve eigenschappen kunnen worden geïntroduceerd in de wilde populatie 
door vermenging. Het uitzetten vormt ook een risico voor de genetische variatie en 
overdracht van pathogenen in het wild.

Dankzij het onderzoek en rapport van INBO waarin een methode werd uitgewerkt om 
uitgezette patrijzen te kunnen onderscheiden van wilde patrijzen in combinatie met 
de verplichting tot het inzamelen van DNA-materiaal, kan in de toekomst zeer gericht 
in kaart worden gebracht waar patrijzen worden uitgezet en hierop worden 
gehandhaafd. Wild uitzetten is illegaal, en hoort bovendien niet thuis in een duurzame 
aanpak en moderne visie op faunabeheer. Een jager dient te allen tijde de 
jachtwetgeving te volgen en te handelen volgens de innerlijke, weidelijke regels.


